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 چرا اصلاح طلبان 
برای کسب قدرت 

تلاش می کنند؟

عضو فراکسیون امیــد در مجلس 
دهـم گفت: اینکه اصلاح طلبان برای 
کسب قـدرت تـلاش می کنند برای 
این است که بتوانند حق مشارکت در 
تعیین سرنوشت مـردم را برگردانند. 
سهیـلا جلــودارزاده درخـــصوص 
خاتمی محور بودن اصـــلاح طلبان 
اظهـار کــرد: اینـــکه شــخصیتی 
که شاخص اتحاد بوده خاتمی است 
همه  و  بوده  همین طور  همیشه 
سران اصلاحات و افراد متشخص 
این موضوع را تایید می کنند و این 
همراهی را با وی دارنــد و تاکنون 
عکــس آن ثابت نشده است. البته 
ممکــن است برخی ها تندروی 
کنند اما در رفتار و اعمالی که در 
بحث سیاسی انجام می دهند همه 
آنها هم، خاتمی را به عنوان چهره 
شاخص اصلاحات قبول دارند. وی 
در خصوص اینکه اصلاح طلبان در 
صورت شکست در انتخابات ۱۴۰۰ 
یا ردصلاحیت کاندیدای مطلوبشان 
چه شرایطی پیدا می کنند، گفت: 
امیدوارم به این مسائل نرسد ولیکن 
در آن زمان هم شرایط نسبت به 
شرایط فعلی تفاوتی نخواهد کرد، 
مردم  آگاهی  سطح  اینکه  فقط 
بیشتر می شود و خودشان شرایط 

را مقایسه می کنند.

 آمریکا واقعیت جهان 
 در حال گذار و ایران 

را درک کند

سخنگوی وزارت امــور خــارجه 
کشورمان با اشاره به رویکرد آمریکا 
در سیاست بین المللی، گفت که 
آمریکا باید واقعیت جهان در حال 
گذار، خاورمیانه و ایران را درک کند. 
سعید خطیب زاده گفت: )آمریکا( 
برای  چندجانبه گرایی  از  حتی 
فرسودن دیپلماسی و رویگردانی 
از چندجانبه گرایی واقعی استفاده 
می کند. دولت های مختلف آمریکا 
از جمله دولت فعلی مستقـر در کاخ 
سفید از استراتژی های مختــلفی 
استفاده کرده اند اما تمامشان اهداف 
و دستــورکار مشابهی دارند. این 
مشکــل اصلی است. خطیب زاده 
افزود: چگونگی رفتار آمریــکا در 
منطقه ما به ویژه نسبت به ایــران 
را ببینید. ایران به وضوح و به طور 
غیرقابل انکاری یکی از بازیگران 
اصلی و قاعده مند جهانی بوده است 
که چندین سال سعی کرده است 
مفاهیم جدیدی ارائه کند، از جمله 
مقاومت در برابر استیلا به عنوان 
مداخله، نظام قاعده مند جهانی 
مبتنی بر ویژگی ها و توان کشورها 
و عدالت و رویکردی جایگزین در 
سیاست بدیــن معنا که سیاست 

قدرت تنها روش ممکن نیست.
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کرامت مردم در توزیع 
کالا حفظ نمی شود

رئــیس مجلــس با اشاره به وضعیت 
نامطلوب بازار شب عید و تشکیل صف برای 
توزیع کالاهای اساسی، تاکید کرد: کرامت 
مردم در توزیع کالاها حفظ نمی شود، 
دولت بازار شب عید را ساماندهی کند. 
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور 
جلسه علنی دیروز گفت: پاسداران فداکار 
انقلاب اسلامی در تمام برهه های تاریخی 
و در گردنه های دشوار انقلاب اسلامی با 
پیروی از اسوه فداکاری و ایثار امام حسین 
)ع( جان خود را برای صیانت از انقلاب و 
تامین امنیت و آرامش و رفاه همه مردم 
ایران و تمام دلباختگان و آرمان انقلاب 
اسلامی فدا کردند و حق ایثار را به تمام 
معنا به جا آوردند. وی با اشاره به روند 
بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۰ در مجلس 
گفت: تصویب لایحه بودجه به گام نهایی 
خود رسیده است و پس از تلاش های 
چندین ماهه نمایندگان برای کاهش 
ایرادات لایحه اولیه بودجه امروز فرایند 
تصویب سند مالی یکساله کل کشور به 

پایان خواهد رسید.

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به ظلم دولت قبلی آمریکا به مردم ایران اظهار 
داشت: در این دو ماه اقدامی از دولت جدید آمریکا ندیده ایم. وی همچنین گفت: ما 
نسبت به سال های قبل حدود ۷۰۰ الی ۷۹۰ هزار اشتغال خالص داشته ایم و این در 
طول سال های گذشته، بی سابقه بوده است. در سال ۹۵ ما بالاترین رشد اقتصادی جهان 
را داشتیم اما در عین حال وارد یک جنگ اقتصادی شدیم. اهم اظهارات حجت الاسلام 

والمسلمین حسن روحانی از این قرار است:
  شرایط کشور را باید به ۲ دوره تقسیم کنیم. یک دوره آنچه قبل از سال ۹۷ بود و یک 
شرایط نسبتا عادی و توام با فشار وجود داشت و در عین حال دورانی بود که توانستیم از 
برخی مشکلات عبور کنیم و شرایط کشور یک شرایط مناسبی بود. یعنی اگر ۹۴ تا پایان 
۹۶ را محاسبه کنیم؛ چه در رشد اقتصادی و چه در سایر موارد آمار و ارقام تورم ما حدود 
۱۰ درصد و حتی برخی سال ها تک رقمی بوده است. در این سال ها کشور به خوبی اداره 
می شد. من خواهش می کنم روایت واقعیت های کشور را هیچ کس در تاریخ کشور مان 
تحریف نکند. در آن چند سال ما شرایط مناسبی داشتیم. هر فصل ما نسبت به سال های 
قبل حدود ۷۰۰ الی ۷۹۰ هزار اشتغال خالص داشتیم و این مساله در طول سال های 
گذشته بی سابقه بوده است. در سال ۹۵ ما بالاترین رشد اقتصادی جهان را داشتیم اما 

در عین حال وارد یک جنگ اقتصادی شدیم.
 ما در اواخر ۹۸ با موضوع کرونا مواجه شدیم و این، شرایط را بدتر کرد. اگر کرونا نبود 
ما شرایط بهتری داشتیم. تحت تاثیر شرایط جنگ اقتصادی، یک مرتبه درآمد نفتی ما در 
۹۸ کاهش داشت و در ۹۹ کاهش بیشتر داشت و این مساله مهمی است که یک مرتبه به 
طور متوسط حد درآمد نفتی ما بشود ۲۰درصد آنچه باید باشد. خب این مساله در واردات، 
در قیمت ارز و در همه شرایط تاثیر دارد و بانک مرکزی دستش خالی است. آنهایی که 
این جنگ را تحمیل کردند هدف شان فروپاشی اقتصاد ایران بود. البته موفق نشدند و 
اقتصاد ایران به راه خود ادامه داد و رنج و مشکلات مردم تشدید شد.  در این رابطه واردات 
ما یک مرتبه کاهش پیدا می کند. همچنین مواد اولیه کاهش پیدا می کند. خب به اقتصاد 

فشار می آید. ما یک مرتبه واردات ۲۵۰۰ کالا را ممنوع کردیم، خب این اثر می گذارد.
 شما در این شرایط شاهد هستید که اقتصاد سرپاست؛ همه افتتاح های ملی نشان 
داد که طرح و اقدام آمریکا اشتباه بوده و به نتیجه نرسیده است. تنها یک افتتاح ما در 
روز یکشنبه هفته جاری ۱۲۸ هزار میلیارد تومان ارزش داشت. طرح عظیمی است که 
نصف کشور منتفع می شود. در زمان جنگ تحمیلی من مسئول ستاد پشتیبانی جنگ، 
مسئول پدافند هوایی و ستاد جنگ بودم؛ پس من می دانم مدیریت در دوران جنگ به 
چه صورت است. امروز نیز به دستور مقام معظم رهبری من فرمانده جنگ اقتصادی 
هستم. دوران سختی برای مردم ایجاد شده اما در عین حال ملت استقامت کرده و سر 

فرود نیاورده است.

 برای این کار بزرگی که انجام شد، مسئولان اقتصادی کشور بار سنگینی 
بر دوش داشتند. چون این جنگ،  جنگ تحمیلی اقتصادی بود و قطعا سرداران 
مقدم این جبهه مسئولان اقتصادی هستند و فشار اول دشمن در این تحریم نفت 
و بانک بود. به همین دلیل وزیر نفت و رئیس بانک مزکری در خط مقدم بودند. 
من از تمام مسئولان اقتصادی تشکر می کنم. این تشکر به معنای آن نیست که 
دولت ما نقص نداشته است؛ بلکه در عین حال کار عظیمی صورت گرفته است. 

ما باید متعادل و منصفانه حرف بزنیم و واقعیت را بگوییم.
 امروز با قوت و قدرت می توانیم بگوییم سال آینده سال بهتری خواهد بود و شرایط 
واکسن سال دیگر بهتر می شود. با توجه به مهار کرونا، سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۹۹ 
بهتر خواهد شد و از ماه های اولیه سال ۱۴۰۰که عبور کنیم شرایط بهتر هم می شود. 
دولت در زمینه رفع تحریم همه توان خود را به کار می گیرد و یک لحظه را هم از دست 
نمی دهد. حرکت کردن در این راه سخت است و مشکلاتی دارد؛ زمینش صاف نیست و 
چاله زیاد دارد، اما کار را شروع کردیم و خدا کمک می کند. شرایط کشور از لحاظ جنگ 
اقتصادی در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹بهتر خواهد شد. همدیگر را یاری و کمک 
خیر و مومنانه می کنیم و با هدایت مقام معظم رهبری در بحث کرونا و تحریم همه دست 

به دست هم می دهیم و از مشکلات عبور خواهیم کرد.
 اولین راه مبارزه با فساد، شفاف سازی و اطلاع رسانی و همچنین این است که 
همه مردم مطلع شوند که ما چه کاری انجام می دهیم. این شفاف سازی کار بزرگی 
است. متاسفانه ما در این سال ها با پولشویی و تامین مالی تروریسم مبارزه کردیم؛ 
اما بلد نبودیم مبارزات مان را تابلو کنیم و این واقعا موضوع عجیبی است. ما بهترین 
مبارزه را با فساد و بیشترین مبارزه را با پولشویی و تامین مالی تروریسم انجام دهیم 
ولی وقتی نوبت به تابلو می رسد، که می خواهیم مبارزات مان را به دنیا اعلام کنیم، در 
اینجا کمی خجالت می کشیم و این تابلو را پایین می آوریم که کسی متوجه نشود. ما 
کار خوب را برای خدا انجام دهیم و واقعا دل انسان می سوزد. چهار لایحه ای که دولت 
به مجلس داد، مجلس تصویب کرد و حتی ایرادات آن هم در شورای نگهبان حل شد 
اما در جای دیگر گیر افتاد؛ واقعا چیز عجیبی است. بعد هم عده ای افتخار می کنند 
و می گویند ما این طرف سال تصویب نکردیم، آن طرف سال تصویب می کنیم. آن 
طرف سال افتخار می کنند و می گویند این دولت تصویب نکرده؛ چرا نکردید. ما که در 
مبارزه با تروریسم از همه مقدم تریم، بنابراین در بخش مالی آن هم باید مبارزه کنیم. 
باید تلاش کنیم و دوستان دیگر را با یک زبان دیگری قانع کنیم که همه با هم باشیم 

و این مساله را نهایی کنیم.
 در این ایام برای خرید واکسن نیاز به دلار و پول ارزی داشتیم و بانک مرکزی با همه 
سختی هایی که داشت، این پول را به فوریت و با تقدم ویژه تامین کرد. بیش از ۱۶ میلیون 
واکسن از کواکس خریداری کردیم که به تدریج وارد می شود و در کنار آن واکسن هایی از 

کشورهای دیگر خریداری کردیم که الان واکسیناسیون در حال انجام است.
 امسال سال بسیار سختی بود و من متوجه هستم مردم با چه مشکلاتی مواجه 
بودند. برای کسب و کار و سفر و تحصیل مشکلات زیادی وجود داشت. اقدام تروریستی 
آمریکا از سه سال پیش علیه ملت ایران آغاز شد و هنوز هم ادامه دارد. آنها منابع مالی 
ما را قفل کردند ، صادرات را دچار مشکل کردند و حتی ما برای خرید واکسن هم دچار 
مشکلات زیادی شدیم. دولت جنایتکار آمریکا ظلم بزرگی علیه ملت ما انجام داد. دولت 
فعلی هم که می گوید دولت قبل اشتباه کرده است، اقدامی برای جبران انجام نداده  و ما در 
این دو ماه چیزی از دولت جدید آمریکا ندیدیم. آنها باید در مقام عمل کاری انجام دهند. 
اقدام دولت آمریکا به نفع تعهدات بین المللی سازمان های بین المللی ، مردم منطقه و ایران 
است و امیدوارم آنها به مسیر عقلانیت و قانون بازگردند. ان شاء ا... تا آخرین ساعاتی که 

وظیفه خدمت به مردم ایران را داریم این فعالیت ها را ادامه می دهیم.

سـرمقــاله

ایــران و آمریــکا می تــوانند به دور از هیاهو و بدون واسطه 
که پیغام ها را انتقــال دهد، گفت وگو کنند. تجربه سال های پیش 
از برجام و گفت وگوهای پنهان ایران و آمریکا در عمان نشان داده 
است که گفت وگوهای مستقیم راحت تر می تواند طرفین را به 
یک درک مشترک و یک توافق مشترک نزدیک تر کند؛ توافقی 
که یک نتیجه برد-برد را برای طرفین داشته باشد. امروز نیز 
برخلاف تمامی مخالفت هایی که وجود دارد، صحبت ها آغاز شده 
است اما به نظر می رسد با وجود واسطه ها این صحبت ها در پشت 
پرده آغاز شده است. علائمی که در صحبت های طرفین قابل 
مشاهده است، این است که در میان فضای نه چندان مطلوب 
یک امیدواری وجود دارد که سبب شده تا تلاش ها به صورت 
علنی و به صورت پنهان برای رسیدن به توافق ادامه داشته باشد. 
مهم ترین مساله این است که زمانی که در فضای حقوقی به 
مذاکره بپردازند، موانع زیادی پیش می آید اما در گفت وگوهای 
پنهان و پشت پرده موانع به مراتب کمتر است. باید توجه داشت 
که این گفت وگوهای پنهان نیز با یک اراده ای شکل می گیرد 
که درون متولیان و مسئولان اصلی هر دو کشور نیز وجود دارد. 
این اراده یک بستر قوی را می تواند ایجاد کند تا بهتر به نتیجه 
رسید و می تواند جایگزین مناسبی برای جنجال های در ظاهر 
باشد. مخالفان داخلی، منطقه ای و جهانی نیز کمتر می توانند 
در گفت وگوهای پنهان دخالت کرده و در آن مانع تراشی کنند. 
گفت وگوهای پنهان و مستقیم امکان رسیدن به توافق را به 
مراتب بیشتر می کند و این امر باید مورد توجه قرار گیرد و اگر در 
همین هفته ها و ماه های آینده این اتفاق رقم نخورد، شاید تا دو 
سال آینده نتوان به توافق رسید؛ زیرا پس از انتخابات ایران ممکن 
است شرایط رسیدن به توافق تغییر کند. امروز با دو نوع رایزنی 
مواجه هستیم؛ گونه نخست برای ترسیم مسیر توافق است و گونه 
دوم برای به دست آوردن نتیجه در مذاکرات. آنچه امروز در جریان 
است گونه نخست رایزنی است و هنوز با نتیجه فاصله دارد. آنچه 
مقامات ایرانی و حتی طرف های دیگر برجام آن را مطرح کرده اند 
که زمان محدود است با توجه به این امر است که اگر نقشه راه 
تا پیش از انتخابات ترسیم شود می تواند بر انتخابات و بر مسیر 
ادامه توافق تاثیر قابل توجهی گذارد. با این امر دولت آینده نیز 
مجبور است در همان مسیر گام بردارد، در غیر این صورت، دولت 
آینده با رویکرد خود وارد عمل می شود و برای اجرایی کردن آن 
حداقل به دو سال زمان نیاز دارد و این به آن معنی است که زمان 
و ظرفیت ایجادشده از دست رفته است و باید توجه داشت که 

فشار نیز بر ایران قطعا بیشتر خواهد شد.

راه های رسیدن به توافق

جلال خوش چهره
 کارشناس مسائل سیاسی

یـــادداشت

دولـت هرآنچــه می   توانست را بـرای کشور انجام داد. شاید 
عده ای انتظاراتی داشته باشند که محقق نشده باشد. این انتظارات 
متفاوت بوده و باید بر این اساس بررسی شود که دولت چه امکانات 
و منابعی داشته و چگونه آن را مدیریت کرده است. قطعا انتظارات 
همواره در جامعه ای مانند جامعه ایران، باتوجه به تنوع مشکلات 
بسیار زیاد بوده اما در حقیقت می توان گفت، دولت از تمام توان 
خود در پیشبرد منافع ملی استفاده کرده است. کم کاری خاصی به 
آن معنا که ناشی از کاستی مدیریتی دولت باشد، دیده نمی شود. 
بعضی مسائل در جامعه ما وجود دارد و همه انتظار دارند که دولت 
آنها را رفع کند، درصورتی که دولت توان محدودی داشته و باید 
آن را در متن جامعه خود مورد تحلیل قرار دهیم. از سوی دیگر 
این را نیز می دانیم که ریشه برخی مشکلات در داخل کشور بوده 
و در مجموع ربطی به دولت نداشته است. مساله تحریم ها نیز از 
همین دست موضوعات است که به عنوان یک متغیر خارجی 
بر عملکرد دولت تاثیر منفی می گذارد. دولت متعهدانه تلاش 
کرد تحریم هایی را که به واسطه عملکرد دولت قبل و مجموع 
سیاست های اتخاذشده به کشور تحمیل شده بود بردارد و برجام 
را به نتیجه رساند. با این حال کم شانسی آورد و باید دولت روحانی 
کم شانس ترین دولت تاریخ ایران تلقی کرد. درست در زمانی که 
تحریم ها رفع شده بود و دولت قصد داشت از مواهب اقتصادی 
برجام برای حل مشکلات اقتصادی کشور استفاده کند، شاهد 
روی کار آمدن ترامپ در آمریکا و به شکل غیرقابل انتظاری پشت 
پا زدن او به برجام بودیم. نهایتا دولت به همان مشکلات پیش از 
برجام و مساله تحریم های موجود بازگشت. دولت از این لحاظ 
بدشانسی آورد که دولتی در آمریکا روی کار آمد که به هیچ ضابطه 
عقلانی ای پایبند نبود؛ البته دلواپسان داخلی نیز با متغیر خارجی 
همسو شدند و عملا می بینیم، مشکلاتی که پدید آمد، ارتباط 
چندانی با دولت پیدا نخواهد کرد. یک متغیر خارجی انتخابات 
آمریکا و مساله دیگر دلواپسان داخلی بودند که فشارهایی را باز 
هم از خارج از دولت به دولت تحمیل کردند. جامعه در حال تحمل 
اثرات منفی این اقدامات است اما خوشبختانه امسال تحولاتی 
صورت گرفت. فردی که با برجام مخالف بود، حالا دیگر در کاخ 
سفید حضور ندارد و انتظاراتی برای تحولاتی مثبت به وجود آمده 
است. با این حال همین تحولات مثبت نیز به گونه ای که انتظار 
می رفت، اتفاق نیفتاده اما نباید ناامید بود و همچنان می توان از 
ظرفیت ها برای ایجاد تحولی مثبت در عرصه سیاست خارجی 
استفاده کرد. درخصوص مسائل داخلی نیز دولت روحانی منشور 
حقوق شهروندی را تدوین کرده و به دنبال توسعه آزادی های 
اساسی شهروندان بود اما متاسفانه با بازگشت تحریم ها، فضایی 
امنیتی به کشور تحمیل شد. با این حال دولت روحانی باز هم تا 
حدودی شرایط مذکور را به نوعی تعلیق کرد. اگر این تحریم ها در 
کشور دیگری شکل می گرفت، شرایط امنیتی شدیدتری حاکم 
می شد اما رئیس جمهوری این شرایط را تا حدودی تعدیل کرده 
و اجازه نداد که فضا کاملا به سمت امنیتی شدن حرکت کند. 
انتظارات بسیار زیادی برای گشایش سیاسی در داخل وجود 
دارد و از این لحاظ نیز انتظارات بسیار زیاد خواهد بود. در نهایت، 
عملکرد دولت باید در متن مشکلاتی که دولت با آن مواجه است، 
تحلیل شود و اگر مسائلی را که از خارج به دولت تحمیل شد در 

نظر بگیریم، دولت نمره قبولی را خواهد گرفت.

کم شانس ترین دولت تاریخ ایران

داریوش قنبری
فعال سیاسی اصلاح طلب

تاکید رهبری به بسیجیان 
مسئول نمایندگی ولی فقیه در سـازمان بسیج 
مستضعفین طی سخنـانی درخصــوص حمایت 
از نیازمندان در روزهای منتهی به عید نوروز و 
همچنین عید امسال، اظهار داشت: رهبر انقلاب 
مطالبه ای را در مورد کمک های مومنانه داشتند 
که بسیجیان در این راستا تمام تلاش خود را 
کردند. حجت الاسلام محمدرضا تویسرکانی 
افزود: معظم له ضمن تقدیر و تشکر از خدمات 
بسیجیان در امر خیرخواهانه و خداپسندانه 
کمک های مومنانه نقل به مضمون فرمودند »با 
قدرت پیگیری شود و تلاش شود در ایام عید نوروز 
سختی مردم کمتر شود«. مسئول نمایندگی 
ولی فقیه در سازمان بسیج مستضعفین گفت: 
بسیجیان در ایام عید نوروز بنابر دستور مقام 
معظم رهبری باید بیش از پیش تلاش کنند. وی 
در پایان گفت: بسیج در هر مقطعی گزارش های 
موردنیاز در بحث کمک های مومنانه را به رهبری 
ارسال می کنند و در آخرین گزارشی که ارسال 

شد، معظم له به این مهم تاکید کرده اند.
 
وعده های جدید محسن رضایی!

دبیــر مجمـع تشخیص مصلحت نظام ظهر 
دیروز از سامانه »مردم یار« رونمایی کرد. محسن 
رضایی پیش از رونمایی از این سامانه اظهار 
داشت: در پایان سالی هستیم که جهان از دست 
یکی از اشرار بین المللی راحت شد. امیدوارم 
دولتمردان جهان و غرب درس تلخی از چهار 
سال ریاست جمهوری او بگیرند. وی با بیان اینکه 
سامانه ای که رونمایی می کنیم یک سامانه ارتباط 
نزدیک و خودمانی بین دولتمردان آینده و مردم 
است، گفت: سامانه قصدش این است درهای 
بسته دولت را به روی مردم باز کند. فلسفه این 
ابتکار که رونمایی می شود و در آینده هم خواهد 
بود، دلیلش این است که گام دوم انقلاب همراه 
با تحولات است. یکی از تحولات یکی شدن سفره 
دولت و مردم و یکی شدن گروه هاست. رضایی 
خاطرنشان کرد: در همه چیز باید تحول به وجود 

آید بنابراین باید ابتکاراتی به وجود بیاوریم. 
 

آخرین وضعیت مصطفی میرسلیم
حزب موتلــفــه در اطلاعیه ای اعلام کرد که 
مهندس سیدمصطفی میرسلیم رئیس شورای 
مرکزی حزب موتلفه از حدود دو هفته قبل به 
دلیل ابتلا به ویروس کرونا در قرنطینه خانگی 
قرار گرفت. متن اطلاعیه حزب موتلفه به شرح 
زیر است: به رغم انتشار برخی اخبار مبنی بر 
تشدید علائم بیماری، به اطلاع می رساند بستری 
شدن مهندس میرسلیم در بیمارستان برای انجام 
معاینات نهایی به منظور اطمینان از سلامتی 
کامل وی است و به لطف الهی حال عمومی وی 
خوب است و علائم کرونا نیز در حال برطرف 
شدن است. روابط عمومی حزب موتلفه اسلامی 
ضمن آرزوی سلامتی برای همه بیماران، از 
ملت شریــف ایران درخواست دارد با رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی به ریشه کنی این بلیه 

جهانی کمک کنند.
 

کاندیداتوری مهدی چمران 
عضــو ســابق شورای شهر تهران از ثبت نام 
مجازی خود در ششمین دوره انتخابات شورای 
اسلامی شهر تهران خبر داد. مهدی چمران گفت: 
هنوز نمی توان زمان مشخصی برای اعلام لیست 
تعیین کنیم. چمران گفت: در خصوص اعلام 
زمان لیست هنوز نمی توانیم زمانی را مشخص 
کنیم. چراکه فرآیند انتخاب افراد باید انجام شود. 
تلاش می کنیم این فرآیند زودتر طی شود تا به 
نتیجه نهایی برای اعلام لیست برسیم. وی افزود: 
در فرآیند تعیین افراد باید افراد از سوی مجامع 
انتخاب شوند و در شورایی که این کار را برعهده 
دارد نمایندگان احزاب و افراد متخصص در 
حوزه های مختلف حضور دارند که تصمیم گیری 
برای لیست را انجام می دهند. وی درخصوص 
تعیینش به عنوان سرلیست گفت: هنوز مشخص 
نیست. قطعا این موضوع بستگی به تصمیم این 

گروه دارد.
 

 زمان انتشار گزارش 
نهایی یک سقوط 

معــاون وزیــر راه و شهــرسازی درخصوص 
گزارش نهایی بررسی سانحه سقوط هواپیمای 
اوکراینی، گفت: این گــزارش طی امـــروز یا 
فردا منتشر خواهد شد. تورج دهقانی زنگنه، 
رئیس سازمان هواپیمــایی کشــوری همچنین 
۲ فروند  اظهار کرد:  طی هفته های اخیــر 
هواپیمای امبرائر و یک فروند هواپیمای بوئینگ 

۷۳۷ به ناوگان هوایی کشور افزوده شده است.
 

 سالگر د قتل عام 
شیمیایی در حلبچه

وزیــر امور خارجه کــشورمـــان در آســـتانه 
فرارسیدن سی وسومین سالگرد قتل عام شیمیایی 
در حلبچه در توئیتی نوشت: در این قتل عام، بیش 
از ۵۰۰۰ غیرنظامی بی گناه با گاز شیمیایی کشته 
شدند. متن توئیت محمدجواد ظریف به شرح 
زیر است: برخی می خواهند که به یاد نیاورند - 
همان کسانی در غرب که آن تسلیحات مرگبار 
شیمیایی را در اختیار صدام قرار دادند. بیش از 
۵۰۰۰ غیرنظامی بی گناه با گاز شیمیایی کشته 
شدند. هنوز هم می خواهید از »رفتار شرارت بار 

منطقه ای« سخن برانید؟ بی شرم ]هستید[.«
 

اخبار کـــوتاه

سخنگوی دولت:
زمستان برجام به پایان خواهد رسید

  ۱۴۰۰ سال پساکرونا و پساتحریم است
   برای حفظ آزادی های سیاسی و مدنی ایستادگی کردیم

آرمان ملی: سخنــگوی دولت در ابتدای آخرین 
نشست خبری خود در سال ۹۹ با بیان اینکه مردم 
امسال سال نسبتا سختی را پشت سر گذاشتند، اظهار 
داشت: دولت به نمایندگی از مردم همه تلاش خود را 
به کار برد تا به رغم همه فشارهای داخلی و فشارهای 
بی حد و حصر خارجی هم به فکر زندگی امروز و هم 
زندگی فردای ایرانیان باشد. علی ربیعی گفت: واقف 
هستیم جنگ اقتصادی و همراه شدن کرونا در سال 
۹۹ فشار زیادی بر دهک های پایین اجتماعی وارد کرده 
است. وی افزود: امروز می توانیم بگوییم همه تلاش های 
مذبوحانه ای که خواهان فروپاشی ایران و زندگی مردم 
بوده اند، رو به پایان است و در نوروز جدید، سرسبزی 
جدید پیش روی ملت ما خواهد بود. ربیعی با تاکید بر 
اینکه دولت با همه توان خود در مقابله با کرونا در حوزه 
سلامت وارد شده است، بیان کرد: دولت در مقابله با 
جنگ اقتصادی در حوزه رفاه اجتماعی و همچنین 
در سیاست خارجی اقدامات بی شماری را سامان داده 
است. وی ادامه داد: ما در سیاست خارجی موفقیت های 
بزرگی به دست آورده ایم و نه تنها فشار کم نظیر دولت 
سابق آمریکا برای امنیتی سازی و منزوی کردن ایران را 
ناکام گذاشته ایم، بلکه به جای بحران آفرینی آمریکا، او 
را در نشست های مجمع عمومی سازمان ملل و دادگاه 
بین المللی لاهه به انزوای اخلاقی و محکومیت حقوقی 

کشاندیم. سخنگوی دولت اظهار کرد: اطمینان داریم 
که در ماه های نزدیک آینده، دولت آمریکا چاره ای جز 
تن دادن به روند صلح جهانی و پایان دادن به ظلم ایران 
نداشته و زمستان برجام به پایان خواهد رسید و فصل 
تازه ای از تعامل با جهان که رضایت و امنیت اقتصادی 
بیشتری برای مردم ما و البته همه ملت های منطقه فراهم 
می کند آغاز خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: هیچ یک از 
اینها به دست نمی آمد اگر دولت در هفت سال گذشته در 
برابر تحریک های خارجی و توهین های داخلی شکیبا 
نمی بود و به استراتژی تعامل سازنده با جهان متعهد 
نمی ماند. البته این دستاوردها حفظ نخواهند شد، اگر 
به این صبوری و تعهد ادامه ندهیم. سخنگوی دولت بیان 
کرد: ما با وجود تحریم، گذاری موفق در مقایسه با سایر 
کشورها از کنترل ویروس داشته ایم و نوید می دهیم که 
واکسیناسیون در اوایل سال آینده به ثمر خواهد نشست. 
سخنگوی دولت با اشاره به هدف اصلی تحریم، اظهار 
کرد: هدف اصلی قرار دادن ایران در یک دوراهی بود، 
اول گرسنگی کشیدن مردم و دیگری تبدیل جامعه به 
یک دولت پلیسی. ولی ما اجازه ندادیم که هیچ کدام از 
این دو سناریو محقق شود. ما تلاش کردیم نتایج و اثرات 
تحریم بر زندگی مردم را تا جایی که ممکن است از آنها 
دور کنیم و برای کاهش آزادی های سیاسی و مدنی مردم 
ایستادگی کردیم. وی تصریح کرد: دولت در این سال ها 

تلاش نمود با اتخاذ سیاست هایی به حفظ زندگی مردم 
بپردازد. ربیعی تاکید کرد: با اطمینان می گویم سال 
۱۴۰۰ سال پساکرونا و پساتحریم است به این معنا که هر 
چند که تحریم ها و کرونا به پایان خود نرسیده اند، اما در 
نقطه حضیض قرار گرفته اند. سخنگوی دولت ادامه داد: 
در مصوبه دیگری دولت در گام اول اقدام برای عضویت در 
اتحادیه اقتصادی اورسیا، با موافقت برای عضویت ایران در 
این اتحادیه به عنوان عضو ناظر موافقت کرد. وی تصریح 
کرد: تلاش خواهد شد که واکسیناسیون کادر درمان 
و افراد آسیب پذیر تا پایان سال مطابق برنامه تکمیل 
شود. ضمنا خارج از اولویت بندی سند واکسیناسیون به 
هیچ کسی واکسن تزریق نخواهد شد. سخنگوی دولت 
در خصوص نظر دولت درباره دسترسی مردم ایران به 
اینترنت ماهواره ای گفت: اینترنت ماهواره ای ضرورتی 
است که در عصر اقتصاد دیجیتال و برای توسعه صنعت 
اینترنت اشیا و همچنین دسترسی به اینترنت در مناطق 
دورافتاده در همه دنیا در حال پیگیری است. ربیعی ادامه 
داد: هر شرکت بین المللی برای ارائه خدمات می تواند پس 
از اخذ مجوز، در ایران خدمت رسانی کند و دولت نگاه 
تهدیدمحوری به این فناوری ندارد. وی در خصوص اینکه 
اخیرا نماینده بایدن در امور ایران گفته که انتخابات ایران 
تاثیری در جدول زمانی مذاکرات هسته ای ندارد و تفسیر 
و عکس العمل دولت نسبت به این اظهارات، تاکید کرد: از 
زمان توافق برجام تابه حال چند انتخابات در کشورهای 
عضو برجام برگزار شده و این اعضا به جز آمریکا به حفظ 
برجام پایبند بوده اند. سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: 
امروز، روزنه  فرصت باقی مانده برای حل اختلاف به شیوه 
رضایت بخش برای همه طرف ها تنگ تر از سابق است و اگر 
از این زمان طلایی استفاده نکند، در آینده نزدیک به خاطر 

از دست دادن آن افسوس خواهد خورد.

گزارش»آرمان ملی« از اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری: 

سن وزیر جوان به انتخابات نرسید
   آیا جوان گرایی محقق خواهد شد؟

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: اگرچه در سال های اخیر تاکیدات فراوانی 
به جوان گرایی به معنای گرایش به جوانان دارای شایستگی و صلاحیت از سوی مقامات 
شده است اما مجلسی ها در اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری، حداقل سن نامزدهای 
انتخاباتی را ۴۰ سال در نظر گرفته اند؛ موضوعی که شاید بیش از همه سبب ناراحتی وزیر 

جوان شده است.
  اصلاح، دارای تقوا و تدبیر

صلاحیت و توانمندی افراد برای قرارگرفتن در جایگاه های مهم و کلان کشور یکی 
از نیازهایی است که مسئولان و صاحب نظران بسیاری تاکنون بدان اشاره کرده اند. توان 
اجرایی، سابقه مدیریتی، تخصص در زمینه لازم و بسیاری مشخصات دیگر، می تواند 
مشخصات فردی موفق برای قرار گرفتن در سمت های حیاتی را به نمایش بگذارد. این 
تاکید سابقه ای به قدمت انقلاب دارد، تا جایی که در تیر سال ۶۸ مقام معظم رهبری با اشاره 
به همه پرسی قانون اساسی، در بخشی از سخنان خود فرمودند: »انتخاب فرد اصلح و دارای 
تقوا و تدبیر برای مقام مهم ریاست جمهوری - که در قانون اساسی جدید، دارای اختیارات 
وسیع در اداره  کشور است - وظیفه ای شرعی و عقلی و انقلابی است.« این تاکیدات به صورت 

مکرر و تا کنون ادامه داشته است. 
 مدیران جوان

تا کنون هرگز جوان بودن افرادی که مسئولیت هایی را بر اساس قانون برعهده می گیرند، 
به عنوان امری مذموم ذکر نشده است. برعکس، مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم انقلاب 
خاطرنشان کردند: »راه طی شده فقط قطعه ای از مسیر افتخارآمیز به سوی آرمان های 
بلند نظام جمهوری اسلامی است. دنباله این مسیر که به گمان زیاد، به دشواریِ گذشته ها 
نیست، باید با همت و هوشیاری و سرعت عمل و ابتکار شما جوانان طی شود. مدیران جوان، 
کارگزاران جوان، اندیشمندان جوان، فعالان جوان، در همه  میدان های سیاسی، اقتصادی، 
فرهنگی و بین المللی و نیز در عرصه های دین و اخلاق و معنویت و عدالت، باید شانه های 
خود را به زیر بار مسئولیت دهند، از تجربه ها و عبرت های گذشته بهره گیرند، نگاه انقلابی 
و روحیه  انقلابی و عمل جهادی را به کار بندند و ایران عزیز را الگوی کامل نظام پیشرفته 
اسلامی بسازند.«. همین امر انتظاراتی در سطح عمومی جامعه ایجاد می کند بر این مبنا که 
بدنه مدیریتی و صاحبان مسئولیت ها در قوای سه گانه راه را برای جوانان باز کرده و اجازه 

کسب تجربه را به آنان بدهند.
 مجلس انقلابی

با احتساب مقدمات مذکور، نامزدهای انتخاباتی نیز باید از میان جوانان دارای صلاحیت 
انتخاب شوند. این موضوع به منزله مسدود کردن مسیر برای افراد با تجریه نیست؛ اما 
همانطور که مطابق اصل ۱۱۰ قانون اساسی ذیل وظایف و اختیارات رهبری ذکر شده است، 
»تعیین سیاست های کلی نظام جمهوری اسلامی ایران پس از مشورت با مجمع تشخیص 
مصلحت نظام.« بخشی از وظایف رهبری انقلاب خواهد بود. با این وجود مجلس یازدهم 
که ریاست آن، نامش را »مجلس انقلابی« عنوان کرده، در تصویب قانون انتخابات دست به 

اقداماتی زده است که مطابقت آن با خط مشی اصلی جای بررسی دارد.
 جوان  گرایی یا حداقل سن؟

روز گذشته مجلس شروط قانون انتخابات را افزایش داده و موضوع سن نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری را اصلاح کرده است. زین پس افرادی که »حداقل ۴۰ سال تمام 
شمسی« را نداشته باشند، توان نامزدی در انتخابات را ندارند. علاوه بر این، نه تنها سن قانونی 
نامزدی در انتخابات با توجه به تاکیدات اخیر بر جوان گرایی کاهش نیافته است، بلکه شرط 
سن نامزدهای انتخاباتی به ۷۵ سال نیز افزایش یافته است. اگرچه افرادی که در ۷۵ سالگی 
قرار دارند نیز می توانند نامزدهای شایسته ای برای انتخابات باشند، اما علت تعیین شرط 

سنی حداقل ۴۰ سال، ناراحتی هایی را در پی داشته است.
 حسرت جهرمی

یکی از افرادی که دلخوری فراوانی از قانون انتخابات دارد، محمدجواد آذری  جهرمی 
وزیر ارتباطات دولت دوازدهم است. او در شهریور سال ۹۹ در »یه روز تازه« گفت: »تا الان 
برنامه ای برای کاندیدا شدن ریاست جمهوری نداشتم؛ هر چند در همان لحظه اعلام رای 
اعتماد این زمزمه بین نمایندگان مجلس شروع شد. هدف آن کسانی که این موضوع را مطرح 
کردند این بود که بخواهند حسادت ایجاد کنند که علیه من فضاسازی شود.   هر چند الان 
مجلس دنبال حداقل گذاشتن برای سن ریاست جمهوری است و به رغم اینکه پیامبر در 
۴۰سالگی به بعثت رسیدند، پیشنهاد دادند حداقل سن ریاست جمهوری را ۴۵ سال تعیین 
خواهند کرد.« اگرچه حالا حداقل سن نامزدها ۴۰ سال بیان شده است، اما آقای وزیر که 

متولد شهریور سال ۱۳۶۰ است، باز هم ۳ماه زمان برای نامزدی در انتخابات کم دارد.

رئیس جمهور: 

 FATFبلاتكليفی لوايح 
در مجمع عجيب است

  اقدامی از دولت جدید آمریکا ندیده ایم 
 نباید برخی، واقعیت ها را تحریف کنند


